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Milí přátelé, naši čtenáři! Přinášíme Vám opět 

současné zprávy ze života sboru, svědectví, 

připravované aktivity, ale především hlavní zprávy 

z výročního shromáždění – kázání i zprávu bratra 

faráře, zprávu sestry předsedkyně a zprávu o péči 

o děti a mládež. Pokud byste měli zájem i o další 

zprávy, jsou k nahlédnutí ve farní kanceláři. 

Osobní zbožnost v Božím poznání 

Př 1, 1–6; Ko 1, 1–12; Mt 5, 6  

Sestry a bratři, jsem rád, že zde mohu dnes stát a po 

delší přestávce se s vámi podělit o Boží slovo. Jako 

Boží lid máme radost, když se sejdeme, abychom se 

dozvěděli, jak můžeme dále růst v Božím slově. Víra 

je proces, kterého nedosáhneme přes noc, ale díky 

našemu úsilí a odhodlání kráčet s Bohem po celý život. 

Jsme zde proto, abychom slyšeli, že ke svému životu 

potřebujeme více Božího slova a více Božích doteků. 

Jak čteme z Bible, Bůh je láska, a kdo zůstává v lásce, 

v Bohu zůstává a Bůh v něm. (1 Jan 4, 16) 

Základem křesťanského života je učení o Boží lásce. 

Učení je sice pouze základ, přesto moc důležitý. Je to 

vlastně teoretický základ, ale musí z něj vycházet 

praxe, někdy nazývaná osobní zbožnost. A o tom dnes 

budeme mluvit.  

Za tu dobu, co prožívám zdravotní potíže, jsem si 

uvědomil důležitost osobní zbožnosti. Jsem 

přesvědčen, že řada z nás, kteří si v životě museli projít 

těžkými chvílemi, jasně chápe, co tím myslím. Mohli 

bychom k tomu vybrat mnoho textů. Ale chci se vrátit 

k druhému čtení, do Pavlových listů do Kolos, které 

dnes zaznělo.  

Apoštol Pavel píše, že se doslechl o zbožnosti 

koloských křesťanů. Píše jim: neboť jsme slyšeli o vaší 

víře v Krista Ježíše a o vaší lásce, kterou máte ke všem 

bratřím pro naději zakotvenou v nebesích. (v. 4–5) 

Ano, slyšeli o víře, lásce a naději, kterou tamní 

křesťané mají. Slyšeli o tom, že koloští křesťané 

nejsou pouze teoretici, neskončili pouze u nějakého 

učení, u nich je vidět osobní zbožnost. Víra v Ježíše 

Krista, láska ke všem bratřím, naděje zakotvená 

v nebesích. O to by měl usilovat každý křesťan a jsem 

rád, že i náš sbor v době mé nepřítomnosti zůstal 

takovým sborem, kde lidé mohou prokazovat lásku ke 

Kristu, a že každý z nás může usilovat o zdravou 

zbožnost v lásce k našemu Pánu. 

Víra, láska, naděje. Právě tato tři slova by měla být 

důležitá pro definici naší zbožnosti. Zbožnost je 

proces, který není chaotický, ale přináší ovoce. Pavel 

píše: i mezi vámi přináší ovoce a roste od toho dne, 

kdy jste uslyšeli o Boží milosti a přesvědčili se, že je 

pravdivá (v. 6). Pavel říká, že díky tomuto zápasu 

o zbožnost je u Koloských vidět ovoce zbožnosti 

a růst. 

A tento proces růstu přináší ovoce, o kterém Pavel 

píše.  Čteme: Proto i my, ode dne, kdy jsme to uslyšeli, 

nepřestáváme za vás v modlitbách prosit, abyste plně, 

se vší moudrostí a duchovním pochopením poznali 

jeho vůli. Tak budete svým životem dělat Pánu 

čest a stále se mu líbit, ve všem ponesete ovoce 

dobrých skutků, budete růst v poznání Boha, a z moci 

jeho božské slávy nabudete síly k trpělivosti a radostné 

vytrvalosti; a budete děkovat Otci, který vás připravil 

k účasti na dědictví svatých ve světle (v. 9–12). 

Vidíme to obrovské množství plodů, když vědomě ve 

svém životě rozvíjíme víru, lásku a naději. Poznáme 

Boží vůli, děláme radost Pánu Bohu, líbíme se Mu 

a děláme dobré věci pro druhé. To je ovoce zbožnosti.  

Jaké jsou naše touhy, když slyšíme dnes tato slova? 

Cítíme tu potřebu, aby z nás měl Pán Bůh radost? Ale 

kde vzít sílu pro rozvíjení naší zbožnosti? Vždyť jsme 

tak slabí, tak lehce pochybujeme, selháváme v lásce 

a nevidíme naději. Slova apoštola Pavla nás 

nenechávají na pochybách. 

Čteme: Stále za vás v modlitbách děkujeme Bohu, Otci 

našeho Pána Ježíše Krista, neboť jsme slyšeli o vaší 

víře … (v. 3–4). Pavel v modlitbě děkuje Pánu Bohu. 

Ví, že pokud někdo rozvíjí svoji zbožnost, tak se to 

děje jen proto, že sám Bůh svojí mocí zasahuje do 

života tohoto jednotlivce nebo sboru. Z vlastní síly to 

nikdo nezvládne! Proto děkuje Pánu Bohu, a ne jenom 

jim!  

A ještě jednou to zdůrazňuje, když mluví o zprávách, 

které přinesl Epafras. Tam píše: On nám také vyprávěl 

o lásce, kterou ve vás působí Boží Duch. (v. 8) Zase 

ten stejný princip. Jde o lásku, která není výsledkem 

jejich skvělého postoje, ale o lásku, kterou působí 

Boží Duch. A do třetice na konci našeho textu čteme: 

budete děkovat Otci, který vás připravil k účasti na 

dědictví svatých ve světle. (v. 12) Nebeský Otec je 

připravil na věčnost. Ne oni sami sebe. Pavel vidí 

jediný zdroj síly pro naši zbožnost. Je jím samotný Pán 

Bůh, který takto působí skrze svého Svatého Ducha. 

On je ten, díky němuž rozvíjíme víru, lásku a naději. 

On nás posiluje. 

Nade vše si přitom máme uvědomovat, že Pán Bůh 

nám dal jisté nástroje, které On používá, aby nás vedl 

k rozvoji víry, lásky a naděje. Pavel píše: I k vám 

přišlo slovo pravdy, evangelium; tak jako na celém 

2 

2023 



2 

 

světě, i mezi vámi přináší ovoce a roste od toho dne, 

kdy jste uslyšeli o Boží milosti a přesvědčili se, že je 

pravdivá (v. 5–6). 

Ten nástroj je evangelium, slovo pravdy, zpráva 

o Boží milosti – tedy dobrá zpráva o Pánu Bohu a Jeho 

vztahu k člověku, tak jak nám ji přináší Bible. Pavel 

potom přidává, že ta zbožnost se objevila tehdy, když 

se přesvědčili o pravdivosti evangelia, doslovně, když 

poznali pravdivost evangelia, tedy když zažili, že je 

evangelium pravdivé. Nestačí znát fakta. Pokud 

chceme usilovat o osobní zbožnost, potřebujeme 

osobní zkušenost s Božím slovem.  

Pavel tady zmiňuje ještě další nástroje. Pavel píše 

o Epafrasovi: Tak vás tomu učil Epafras, náš milovaný 

druh, jenž nás věrně zastupuje jako Kristův služebník. 

(v. 7) Dalším nástrojem jsou tedy naši duchovní bratři 

a sestry, kteří nás učí Božímu slovu. Takovým 

člověkem byl pro Koloské jejich pastor Epafras. On je 

učil Božímu slovu. Takovým člověkem je pro 

kladenský sbor každý z nás, který přispívá 

k duchovnímu růstu různými způsoby a službami. 

Potom tam Pavel také zmiňuje společné modlitby 

a přímluvy, opět je to obraz církve, která se modlí. 

To vše nám ukazuje, že dalším nástrojem, který Pán 

Bůh používá, abychom rostli, je sbor, církev. Tam, kde 

se lidé shromažďují a učí se Božímu slovu, tam se učí 

zbožnosti. A proto je účast na bohoslužbách tak 

důležitá. Sestry a bratři, usilujme o to, abychom 

společně rostli v osobní zbožnosti. Je to cesta, která 

vede k poznání Boží vůle pro každého z nás. Ať nám 

k tomu pomáhá Všemohoucí Bůh. Amen. 

Phanuel Osweto, kázání 26. března 2023 

 

Ze života sboru 

Velkou akcí, do které se zapojili mnozí členové sboru, 

byla příprava vernisáže v pátek 17. března 2023. 

Stálou expozici Tvé jméno budu připomínat – Židé 

v Kladně 1848–2014 jsme rozšířili o dva panely 

nazvané Kladenská synagoga a Druhý život svitků 

Tóry. První panel informuje o poválečných osudech 

synagogy a počátcích našeho zájmu o Izrael. Druhý 

popisuje, jak došlo k tomu, že do bývalé synagogy 

v Kladně přijeli Židé z USA a Velké Británie, aby tak 

dali najevo své přátelství a respekt. 

O dojmu z vernisáže je samostatný příspěvek a také 

přinášíme proslov sestry Evy Bodlákové, která se na 

přípravě aktivně podílela. Fotografie z vernisáže jsou 

k dispozici v naší fotogalerii. 

Bohoslužbu v neděli 19. března sloužily sestry Ivana 

Doubravová (první část s kázáním) a Zdeňka 

Chaloupková. Na závěr bohoslužby přijali požehnání 

k březnovým narozeninám Mirka, Lukášek 

a Andrea. Blahopřejeme! 

Výroční shromáždění se konalo v neděli 26. března 

po bohoslužbě, kterou sloužil opět po delší době (po 

návratu z lázní) náš bratr farář Phanuel Osweto. Podal 

také zprávu o činnosti v roce 2022, po něm pak další 

členové rady starších a pastorační asistentky. Na závěr 

přednesla svou zprávu šéfredaktorka zpravodaje 

Nahoru. 

Všechny zprávy jsou po domluvě k nahlédnutí ve farní 

kanceláři. 

Jarmila Chytilová 

Duchovní zpráva za rok 2022 

Milé sestry a bratři v Kristu, každý rok má náš sbor 

povinnost pořádat výroční shromáždění. Je to 

https://ccshkladno.unas.cz/vernisaz-stale-expozice-17-brezna-2023/
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nezbytné pro informování všech členů o dění v našem 

sboru a také nám to nabízí příležitost analyzovat 

uplynulý rok. 

Jako sbor jsme požehnáni. Mnohokrát jsme toho 

zvládli tolik s tak málem. Myslím tolik duchovně 

i materiálně. Jsem rád, že máme pečlivou radu 

starších, která neúnavně pracuje ve prospěch nás 

všech, a především plní příkaz našeho Pána Ježíše 

Krista – budete mými svědky! 

Mnozí víte, jak to bylo se mnou během druhé poloviny 

roku 2022. Ve skutečnosti bych měl dnes přinést 

půlroční zprávu, nikoli výroční zprávu, jelikož jsem 

byl větší část minulého roku v podstatě mimo službu. 

Přesto se zde scházíme, abychom naslouchali tomu, co 

jsme dělali, čím jsme si prošli a čeho jsme jako sbor 

dosáhli. Při mé nemoci to byla pro náš sbor velká 

zkouška, ale co jiného mohu říci, než vzdát chválu 

a čest našemu Všemohoucímu za požehnání, která 

nám udělil? 

Musím chválit Boha za to, že byl s námi i přes to, co 

jsme prožili a co nás potkalo. Věřím, že bez Boží 

pomoci a zásahu bychom toho spoustu nezvládli. 

A proto musím zdůraznit, že se projevila Boží láska, 

byl k nám milosrdný.  

Často plánujeme, co máme splnit a co máme konat, je 

dobré, když naše plány jsou Bohem inspirovány. Před 

odjezdem do Keni jsme přemýšleli o tom, jak bude 

fungovat sbor během mé nepřítomnosti. Měla to být 

krátká dovolená, částečně kvůli sledování 

charitativního projektu, který provozujeme v Keni. 

V minulých měsících jsme diskutovali o svěcení naší 

sestry Zdenky a načasování a splnění tohoto cíle přišlo 

ve správnou chvíli. Naše sestra Zdena nastoupila, když 

její služby bylo nejvíc potřeba. A za to jsem jí velmi 

vděčný. 

Nejsem jenom vděčný jí, ale také i za služby každého 

z vás.  Počínaje členy rady starších a konče každým 

z vás, kteří jste se různým způsobem podíleli na 

činnosti sboru a máte na srdci jeho zájem. V konání 

dobra pokračujme a neumdlévejme, jak nás vyzývá 

i Boží slovo. Dělá nám radost, když si dokážeme 

zachovat jednotu a lásku i v těch  nejtěžších chvílích. 

Covidová pandemie nás naučila, že můžeme dělat věci 

jinak, dokonce i mnohem lépe. Naše hybridní mše 

umožňuje každému zúčastnit se bohoslužby i mimo 

sbor. Tato možnost skutečně zvýšila návštěvnost naší 

nedělní bohoslužby a biblických studií. Stále se však 

domnívám, že bychom měli upřednostnit fyzickou 

přítomnost, zejména během našich bohoslužeb, pokud 

nám to zdraví dovolí. 

S tím souvisí i další možnost, kterou jsme nabízeli 

těm, kteří se nemůžou zúčastnit odpoledního 

biblického studia. Pokud je to možné, využijme těchto 

možností. Jako křesťané bychom se neměli vyhýbat 

studiu Bible. Tyto hodiny biblického studia jsou tím, 

co nám pomáhá duchovně růst a vzájemně se k sobě 

a k Bohu přibližovat, a také nabízejí i prostor pro 

hlubší diskusi o různých tématech, která nás v životě 

potkají. Proto vás všechny vyzývám, abyste si na 

takové příležitosti našli čas. Nebojte se na bohoslužby 

přijít i s dětmi, jsou pro ně připravené programy. 

V Bibli je psáno: Začátek moudrosti je bázeň před 

Hospodinem a poznat Svatého je rozumnost. 

(Př 9, 10). Poznat Boha znamená žít s Ním a mít zájem 

se o Něm dozvědět více. Můžeme své děti vést k tomu, 

aby poznaly Boha, a tím jim pomáháme pochopit 

úlohu Boha v jejich životě. 

Náš sbor se mnou v čele zůstává i nadále otevřený pro 

všechny. Ať už si v životě procházíte čímkoli, dobrým 

nebo špatným, neprocházejte si tím sami. Otevřete se 

mně nebo jiným členům sboru. Pojďme spolu mluvit 

a zdůrazněme pocit sounáležitosti – jsme jedna rodina, 

rodina Kristova. Jak to uvádí i apoštol Pavel ve svém 

listu k Židům. Berme vážně tu jednotu, kterou máme... 

Pavel píše: Nezanedbávejte společná shromáždění, jak 

to někteří mají ve zvyku, ale napomínejte se tím více, 

čím více vidíte, že se blíží den Kristův. (Žd 10, 24–25) 

Sestry a bratři, o tom, že jednou přijde den Kristův, 

není pochyb. Dnes, když jsme tady a dokud máme síly 

a zdraví, služme Pánu a buďme Mu svědky a držme tu 

víru. Jsem rád, že všichni tvoříme tělo Kristovo 

v kladenském sboru. Přivítejme s otevřenou náručí 

i ty, kteří se k našemu sboru připojují, a nadále se 

modleme jeden za druhého, a především za ty, 

o kterých víme, že procházejí těžkými časy. Děkuji 

vám za to, že jste součástí tohoto sboru. Kéž vám Bůh 

žehná a chrání vás. 

Phanuel Osweto 

Zpráva předsedkyně rady starších za 

rok 2022 

Milé sestry, milí 

bratři, pokoj vám. 

Protože jsem četla 

zprávu faráře sboru, 

vím, co v ní uvádí. 

Nebudu opakovat 

to, co už bylo 

řečeno, kromě toho 

nejdůležitějšího. 

Chtěla bych vám 

všem poděkovat za 

vstřícnost, pomoc a 

podporu, protože jí 

bylo zapotřebí. Díky 

Bohu za to (a to 

zrovna Phanuel zmiňuje, ale připadá mi to tak důležité, 

zvláštní a Bohem připravené, že to řeknu znovu), že 

jsme získali Zdenu, že měla dost síly i všeho, co 

potřebuje, aby zvládla studium a po urychleném 

vysvěcení okamžitě začala sloužit jako duchovní. 

Díky za všechny, kteří se spolu s ní do služby zapojili.  

Díky za obětavou a pracovitou radu starších, za práci 
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pastoračních asistentek, za všechny, jejichž prioritou 

je společenství Božího lidu a kteří touží je spolutvořit. 

Ve sboru jsem už třicet let. Za tu dobu jsem viděla 

pracovat dvě generace služebníků. Tu první jsme 

vyprovodili na věčnost, s tou druhou procházíme léty 

stáří, přebrali jsme a přebíráme jejich roli. V tuto 

chvíli je břímě služby na nás. A za pár let bude zase o 

generaci dál. Vyhlížím ty, kteří jsou ochotni přiložit 

ruku k dílu, kteří mají na mysli i v srdci, že království 

Boží je mezi námi. Vidím některé, u kterých jsme 

předpokládali, že ve sboru budou aktivně působit, 

odcházet nebo přicházet jen občas na bohoslužby. 

Vidím ale také, jak přicházejí noví, o kterých jsme dřív 

ani nevěděli, a zapojují se do služby. A tak se učíme 

v tomto, ale i ve svých domovech více spoléhat na 

Boží milost, dělat, co můžeme, a netrápit se, když není 

vše, jak jsme si to nalinkovali. 

Co se týče rady starších, schází se v pravidelných 

čtrnáctidenních intervalech online. Na tyto schůzky 

jsme přizvali i Danu Klozbergovou, pastorační 

asistentku, a Jarmilu Chytilovou, šéfredaktorku 

časopisu Nahoru. Jim dvěma bych chtěla také moc 

poděkovat. Obě prožívají náročná životní období, tak 

jim vyprošujme Boží požehnání, posilu a jako 

svědkové Kristovi jim ji také poskytujme. 

Ne vždycky se mi to daří, ale to jsem už pochopila, že 

čím se „krmíme“, to nás utváří. Jinak: čemu věnujeme 

čas, to určuje naše myšlenky i konání. Budeme-li se 

sytit Božím slovem a vzájemně obrušovat hrany 

našeho chtění a směřování, budeme Kristovými 

svědky. A to bez společenství, domnívám se, není 

možné. 

Pavla Vlková 

Zpráva o duchovní péči o děti a mládež 

za rok 2022 

Nedělní skupinky při bohoslužbách: 

V roce 2022 se nedělních skupinek účastnilo více 

méně pravidelně kolem 7 dětí – Anička a Marianka 

Škutovy, Matouš Klozberg, Lukášek Suchomel, 

Josífek Osweto a Helenka a Mikuláš Rendlovi. 

V první polovině roku 2022 jsme dokončili příběhy 

o Abrahamovi a v září 2022 jsme začali povídání 

o Mojžíšovi. I nadále pokračujeme s tradicí třetích 

nedělí v měsíci, kdy si děti mohou užít společnou 

narozeninovou oslavu. 

Při vedení skupinek jsme se střídaly s Evou 

Bodlákovou, Jitkou Rendlovou a při narozeninových 

skupinkách se Zdenou Chaloupkovou. 

V tomto roce se konaly čtyři dětské bohoslužby, a to 

2/22, 5/22, 9/22 a 12/22. 

Mladší mládež: 

Již třetím rokem se pravidelně každou neděli scházíme 

k odpoledním mládežnickým skupinkám a 1x v měsíci 

mají svou skupinku dívky. Obě skupinky navštěvují 

mládežníci ve věku 12–18 let. Při vedení skupinek 

jsme se střídali s Kamilou Kruckou, Phanuelem 

Osweto, Zdenou Chaloupkovou a Pavlou Vlkovou. 

Scházíme se nejen v kostele, ale i venku nebo 

v domácím prostředí u Kamily K. nebo Pavly V.  

V červnu se děti zúčastnily besedy ve vršovickém 

sboru a pak navštívily představení v divadle Mana. 

Navazující péče o děti: 

Již se stalo tradicí, že při letní dovolené mají děti svůj 

vlastní program na vybrané biblické téma. Tento rok 

převážnou část programu připravil Miloš Feller se 

Zuzkou Lomíčkovou a děti se vydaly po stopách 

Izraelitů putujících do zaslíbené země (podrobně viz 

zpravodaj Nahoru 

4/2022). Při realizaci 

pomáhali rodiče, 

prarodiče a také 

mládežníci. Dovolené 

se účastnilo 10 dětí ve 

věku 1– 12let. 

Protože část dětí již 

odrostla a posunula se 

do kategorie mladší 

mládeže, připravila 

pro ně Zdena 

Chaloupková 

program s poněkud 

hutnějším duchovním 

pokrmem, a to na téma putování pouští a desatero. 

Mládežníků bylo 7. 

Akce nejen pro děti: 

26. 3. výlet do Libušína 

21. 4. setkání manželských párů u Pavly Vlkové 

spojené s péčí o děti 

30. 4. výlet na Budeč 

3. 6. beseda a divadelní představení pro mládež (ve 

vršovickém sboru) 

17. 6. – 19. 6.  vodácký víkend, sjezd Sázavy 

22. 10. výlet na Červený mlýn 

6. 11. tvořivá dílna – příprava vánoční výzdoby 

kostela 

4. 12.  dětská bohoslužba s mikulášskou nadílkou 

Děkuji vám všem, kteří pomáháte (nejen) s péčí o naše 

děti a děláte to s radostí a odhodláním. 

Dana Klozbergová 

Vernisáž výstavy 

Zahájení stálé expozice nazvané Kladenská synagoga 

a druhý život svitků Tóry proběhlo v pátek 17. března 

2023. Vernisáž uvedla sestra duchovní Zdeňka 

Chaloupková, o historii, která předcházela expozici, 

promluvila sestra Eva Bodláková, židovské písně 

zazpíval kladenský sbor CČSH pod vedením sestry 

Pavly Vlkové, na harfu doprovázela Věra Zdislava 

Rais a na flétnu Pavla Schillerová. Po skončení 

programu návštěvníci ještě setrvali v srdečných 
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rozhovorech. Děkujeme všem, kteří se na této akci 

podíleli! Fotografie dali k dispozici Aleš Ballý, Tomáš 

Lajbl, Jan Pacovský a Karel Pazderka. Děkujeme! 

Fotografie z vernisáže jsou k dispozici v naší 

fotogalerii. 

Proslov na vernisáži 

Šabat šalom, bratři a sestry, dámy a pánové, 

v roce 2014, kdy se 

díky paní doktorce 

Ireně Veverkové 

a mnohým dalším 

podařilo vytvořit 

v této krásné 

synagoze panely 

popisující historii 

kladenské 

židovské obce, 

jsme měli dojem, 

že tím více méně 

skončilo naše úsilí 

na poli 

popularizačním 

i badatelském. 

Dlouhé roky jsme tu ještě měli mnohem starší 

nástěnku, která dokumentovala naše počáteční snahy 

o poznávání Izraele, jeho dějin a vývoj našeho vztahu 

k Izraeli. Nástěnka byla dílem naší vytrvalé 

dokumentaristky a důsledné a věrné čtenářky Písma 

Jarmily Chytilové. Ideově však nás k lásce k Písmu 

a také k Izraeli vedl náš tehdejší pastor, Stanislav 

Jurek. V devadesátých letech a na přelomu tisíciletí 

nás bylo ve sboru málo, ale pamatuji se, že už tenkrát 

se v soukromém rozhovoru jednou Ilona 

Kratochvílová podivila, že jsme vlastně v synagoze 

a o jejích dřívějších majitelích nic nevíme. Pamatuji 

se, že jsem tenkrát zašla i do knihovny, abych se něco 

dozvěděla, ale nic z toho nebylo, ještě nepřišel ten 

správný čas. 

Správný čas nastal až s iniciativou paní Ludmily 

Hallerové, která tehdy po celé České republice 

pořádala duchovní konference o Izraeli. Její 

neuvěřitelné charisma, schopnosti Radka Hejreta 

a bezpochyby i významná podpora vedení města 

umožnily, aby se taková konference konala i v Kladně. 

Vedení místního sboru se s oběma již delší dobu znalo, 

a tak bylo naprosto samozřejmé, že jsme se stali 

spolupořadateli této konference, nazvané Kořeny víry. 

Místní pěvecký sbor nacvičil poprvé hebrejské písně, 

zde v synagoze se v rámci konference konalo první 

čtení jmen obětí šoa z kladenských transportů. Co bylo 

ale dle našeho názoru úplně nejdůležitější, bylo, že se 

na začátku konference, jako i jiných podobných, 

konala ekumenická kající bohoslužba, kde zástupci 

všech církví, které se konference účastnili, vyznávali 

svou vinu na tragédii šoa a prosili o odpuštění. 

Konference Kořeny víry se konala na jaře 2006. Na 

podzim téhož roku přišel dopis od Ellin Yassky 

z americké židovské obce ve Fairfieldu, ve kterém 

bylo mnoho otázek ohledně historie kladenské 

židovské obce. Ve Fairfieldu měli totiž mnoho let ve 

vitríně svitek Tóry, který byl poškozený a nehodil se 

proto k bohoslužebným účelům, měli ho tam jako 

připomínku na šoa. Tento svitek měl původně cedulku 

Kladno a jednoho dne v tom roce 2006 „oslovil“ Ellin, 

jež z ničeho nic zatoužila dozvědět se něco víc o obci, 

z které pocházela tato památeční Tóra. A tak se stalo, 

že se potkaly otázky Ellin a naše potřeba poznání, 

práce dr. Ireny Veverkové s tématem židovství 

a všechno najednou začalo do sebe zapadat a děly se 

věci a my jsme se mohli stát účastníky mnoha vřelých 

a nezapomenutelných setkání, jichž jste mnozí také 

byli účastníky. Dr. Veverková napsala knihu 

o kladenské židovské minulosti, byla vytvořena stálá 

expozice, jejíž je autorkou, ve Fairfieldu zrestaurovali 

svou památeční Tóru, znovu ji zasvětili a používají ji 

při výjimečných příležitostech. Místní sbor CČSH 

začal připomínat tragickou historii židovské obce 

Kladnu. Pořádal besedy, koncerty, od roku 2012 

v únoru, kdy je výročí kladenských transportů, začal 

při kulatých a půlkulatých výročích číst jména 

zavražděných. Od úplného začátku se čtení jmen 

účastnili nejen členové sboru, ale také pan Dan Jiránek 

a Spolek pro zachování odkazu odboje, tedy paní 

Gabriela Havlůjová a pan Petr Hroník. Ráda bych teď 

poděkovala za dlouholetou podporu jim a vám všem, 

kteří jste nás v našem úsilí svým zájmem motivovali. 

Bez finanční podpory města Kladna by tato expozice 

nevznikla, takže děkujeme městu Kladnu, zvláště paní 

Mgr. Gabriele Havlůjové. Určitě děkujeme vám všem, 

kteří jste přišli, abyste se dozvěděli něco více 

z historie, ale i současného dění kolem této krásné 

stavby. 

Moc vám všem děkuji za pozornost. Prohlédněte si 

výstavu, a pokud by vás něco zajímalo, neváhejte se 

zeptat. 

Eva Bodláková 

Na vernisáži 

Je páteční podvečer a světla v bývalé synagoze už se 

začínají rozsvěcet. Poslední tóny zkoušky zpěvu 

utichají a začínají přicházet hosté. Je čas. Kostelem 

pronesená úvodní řeč, v níž jsou přivítáni významní 

https://ccshkladno.unas.cz/vernisaz-stale-expozice-17-brezna-2023/
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hosté z městského zastupitelstva. Modlitbu za 

židovský národ, za Izrael, mír a pokoj pro lidi 

vystřídaly kouzelné hlasy našeho pěveckého sboru, 

který zpíval několik židovských písní za doprovodu 

melancholických tónů flétny a harfy. 

Vyprávění o tom, co vlastně předcházelo této 

vernisáži. Jak se k nám, po akcích čtení jmen všech 

deportovaných Židů z Kladenska, napsání knihy 

o historii a osudech kladenských Židů, kteří válku 

nepřežili, ale i těch, co měli štěstí a podařilo se jim 

před genocidou odejít např. do Spojených států, 

nakonec dostala právě z USA tóra a jak s námi tamní 

Židé navázali vzájemné přátelství. 

Všechny tyto věci o historii, osudech lidí, ale i o osudu 

tóry z Kladna Radek Hejret krásně graficky zpracoval 

a vytvořil tak důstojnou připomínku těchto událostí. 

Nakonec zbyl ještě čas i na přátelské rozhovory nad 

sklenkou dobrého vína s těmi, kteří přišli podpořit tuto 

akci svou účastí. Byl to opravdu mile strávený 

podvečer plný vzpomínání. 

Olga Kodetová 

K mému křtu 

Vyrostl jsem v ateistické rodině, nikdy neměl žádné 

duchovní vzdělání v běžném slova smyslu. Rodiče ani 

prarodiče se mnou do kostela nechodili a ani ve víře 

nepodporovali… Avšak víru nám dává Bůh a mně ji 

dal již kolem osmnáctého roku života, kdy se mi 

nechal poznat jako ztělesnění té nejhlubší lásky, 

radosti a milosti. 

Jsem tedy 

dlouholetý věřící. 

Křesťanství jsem 

však měl vždy 

spojené s katolickou 

církví a ta byla pro 

mě vzhledem ke 

staletím útlaku 

českých zemí 

nepřijatelná. A jako 

mnoho Čechů i já 

jsem si dlouho 

myslel, že všechny 

církve jsou stejné, a 

nechtěl jsem s nimi 

nic mít. Vždy, když 

jsem se od Boha 

odvracel, posílal mi do života lidi, kteří mne donutili 

se znovu obracet a nad svou vírou znovu přemýšlet. 

Četl jsem i Bibli, ale popravdě ničemu nerozuměl… 

Připadalo mi, že si Bible, hlavně Nový zákon, často 

protiřečí a mnoho toho nedává smysl… A navíc mi 

v hlavě rezonovala klišé, která jsem s křesťany dříve 

spojoval. Např. myšlenka, že „se mám Boha bát“. To 

bylo v přímém rozporu s mou zkušeností s Ním, jako 

milujícím Otcem, kterému na mně skutečně záleží. 

Představa „trojjedinosti“ a toho, že poslal Ježíše na 

svět, aby zemřel pro moje hříchy, mi dokonce 

připadala hrozně nefér… Proč by se měl někdo 

obětovat za to, co jsem já spáchal? A své hříchy jsem 

si tedy nesl sám a nevěděl, že je nést nemusím… 

Většina pojednání o církvi je pro věroučně 

nevzdělaného člověka opravdu nesrozumitelná… 

Převážná většina textů, která se mi dostala do ruky, 

v sobě měla nějaké jinotaje, ze kterých jsem skoro 

šílel, protože pisatel tam popisoval něco, co sám 

chápal jako samozřejmé a velmi lehké, ale mně to 

nedávalo žádný smysl. 

Před několika lety jsem získal další vzpruhu pro svou 

víru a tentokrát jsem se dostal i k mnoha velmi 

zajímavým videím na youtube, např. od Vojtěcha 

Kodeta. Tak jsem začal dostávat první skutečné 

střípky informací a vysvětlení… Konečně mi alespoň 

něco zapadalo do sebe a pomohlo mi i několik opravdu 

velmi dobrých filmů. Např. Chatrč mi dala odpověď 

na to, proč se na zemi děje tolik zlého a proč nejsou zlí 

lidé trestáni tak, jak bych si třeba představoval… V té 

době jsem tedy konečně uvěřil i v to, že Ježíš Kristus 

je můj spasitel. Abych svou víru mohl ještě více 

rozvíjet, bylo mi doporučeno navštívit nějaký sbor. 

V tomto případě pro mne byl jasnou volbou husitský 

sbor, protože jako rozený a hrdý „Táborák“ jsem 

v podstatě neměl jinou možnost 😉 Přes prvotní šok, 

který na mne při vstupu do kostela čekal (ale který by 

na mne, jako neznalého, čekal v každém kostele), jsem 

tu i zůstal a pomalu dozrával. K tomu mi velmi 

pomáhala nejen setkání s Phanuelem, ale i biblické 

hodiny a mužské skupinky, kde jsem se mohl vždy 

zeptat na cokoliv a vždy mi bylo odpovězeno – děkuji, 

přátelé. 

Jedním z dalších kroků na mé cestě bylo pak 

samozřejmě veřejné přihlášení se k Bohu a Ježíši při 

křtu svatém a jsem moc rád, že jsme to s Phanuelem 

nakonec zvládli a já byl dne 19. 2. 2023 skutečně 

pokřtěn. Moc děkuji všem, co mi pomohli dojít až 

sem, a věřím, že mi budou pomáhat i nadále, protože 

má cesta za Bohem zdaleka nekončí, spíše bych řekl, 

že právě začala. Na oplátku i já se vynasnažím všem 

v našem takřka rodinném sboru vždy podat pomocnou 

ruku, kdykoliv uvidím, že je toho někde zapotřebí. 

A pokud bych si nevšiml, prosím, nebojte se si o mou 

pomoc říct, uděláte mi tím radost. 

Pavel Kolář 

Kristova léta 

Od prosince loňského roku, kdy jsem oslavila třicáté 

třetí narozeniny, začínám chápat, že pojem „Kristova 

léta“ neznamená jen věk dotyčné osoby, ale je to 

hlavně stručná definice životního období. Ježíš už měl 

v tomto věku splněné všechny svoje úkoly, pro které 

přišel na svět, a dle některých zdrojů přirovnání k jeho 

létům znamená, že by třiatřicetiletý člověk měl mít už 

ujasněné životní plány, kariéru na vrcholu, vyřešenou 
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bytovou situaci a rodinu a celkově žít dospělým 

životem. Se svým aktuálním stavem si mnoho políček 

v tomhle seznamu nezaškrtnu… Nicméně pro mě 

nejsou Kristova léta nejzásadnější kvůli zjištění, že 

jsem v životě pozadu ve světle obecně očekávaných 

a společností požadovaných vzorců, ale jsou pro mě 

hlavně dobou přemýšlení o podstatě života.  

Jak mnozí z vás vědí, koncem srpna jsme se 

s Antonínem přestěhovali do Nizozemí, kde jsem na 

stará kolena nastoupila na magisterské studium. Zprvu 

se zdálo, že načasování je sice 

nezvyklé, ale pro mě ideální – moje sestra Jitka se po 

pěti letech vrátila do ČR, takže může být v případě 

potřeby k ruce rodičům a babičce; máme s manželem 

něco našetřeno, takže chvíli můžeme žít z úspor; mám 

dost zkušeností ve svém oboru a jsem v životním 

období, kdy se chci sama vzdělávat a nestuduji jen 

proto, že se to patří. Také jsem byla po deseti letech 

velmi náročného pracovního tempa unavená a chtěla 

si po covidové pandemii udělat vlastní názor na oblast 

kultury a moje další působení v ní.  

Jak ale říká staré lidové moudro „člověk míní, Pán 

Bůh mění“ a skoro všechny představy vzaly okamžitě 

za své. Hned na začátku, po cestě z Čech do Nizozemí, 

jsem dostala mikrospánek, zničila auto a karavan, 

jejichž likvidace a další náklady spojené s bouračkoun 

mě stály polovinu úspor. Nemožnost nalezení 

ubytování (Nizozemí je výstražným příkladem špatné 

bytové politiky), složitost získání práce pro Antonína 

a náročnost západního studia, které jede v jiném tempu 

než české, byly a stále jsou velkou životní zkouškou. 

Vždycky jsme věděli, že se můžeme vrátit zpět do ČR, 

že nás můžou rodiče finančně podpořit a že můžeme 

pracovat na nekvalifikovaných pozicích, ale stejně 

jsem poprvé v životě pochopila, jak jednoduše se 

člověk může dostat do neřešitelné situace, pokud nemá 

záchrannou síť v podobě rodiny a přátel a našetřené 

peníze. Když jsme s našimi dvěma psy a téměř vším 

naším majetkem stáli na holandském vrakovišti bez 

střechy nad hlavou i bez dopravního prostředku, přešel 

mě můj pověstný optimismus. Půjčili jsme si 

obrovskou dodávku a po přesunutí dalších dvě stě 

kilometrů do kempu, kde jsme měli na dva měsíce 

zaplacené stání pro karavan, jsme řešili, co dál. 

Pronajali jsme jiný karavan, ale než nám ho přivezli, 

tak jsme spali ve stanu. Abychom nezačali být příliš 

rychle optimističtí, dostala jsem covid, který jsem 

strávila v horečkách ve stanu a Antonín se izoloval 

v druhém stanu 😀. Po pár dnech jsem ještě mátožná 

nastoupila do školy a také začal náš lov bytu, což, jak 

jsme v průběhu zjistili, není v Nizozemí jednoduchá 

věc. I po obeslání kolem stovky inzerátů jsme žádné 

ubytování neměli, ale naštěstí díky venčení psů jsme 

se seznámili s jednou hippies dámou, která nás nechala 

dva měsíce bydlet ve svém domku a sama žila na 

chatě. Na Vánoce jsme se odstěhovali za Jitkou 

a Pavlem do Bruselu, kam také přijeli naši rodiče a kde 

jsem pro změnu svátky strávila s angínou, kterou jsem 

dostala po cca deseti letech. Po cestě zpět z Belgie do 

Nizozemí nám ještě ve vlaku ukradli batoh, ve kterém 

jsem měla počítač, velký obnos peněz a mnoho různě 

cenných předmětů, které s sebou po světě vozím.  

Předpokládám, že kdokoliv tenhle příspěvek čte 

a nesledoval naše životní průšvihy skrze ženské 

skupinky, přímluvné modlitby a další sborové 

komunikační kanály, si teď říká, že to tedy byl dost 

debilní půl rok. A taky si nebudu hrát na hrdinku, po 

té poslední kapce, ukradeném batohu, jsem asi na 

čtrnáct dní upadla do smutku nad stavem světa, začala 

Fotka je ze skvělého hudebního festivalu Le Guess Who 

v Utrechtu, na který jsme dostali vstupenky jako svatební 

dar od mých bývalých kolegů. Jeden z 

nekrásnějších zážitků našeho pobytu tady.  

Moje škola 
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o všem pochybovat, a vypnula komunikaci s okolím. 

Vím, že to byla logická reakce a že se není za co stydět, 

ale když se na všechny tyhle průšvihy dívám 

z odstupu, tak se vlastně až tak moc nestalo. Příběhy 

silných lidi z kladenského sboru, jako jsou Pavla nebo 

Jarmila, které čelí mnohem zásadnějším zkouškám, 

prožívání dnů s mými spolužáky z Íránu nebo Turecka, 

jejichž rodiny zažívají všechny tragédie, ke kterým 

v těchto zemích v posledních měsících dochází, nebo 

také pravidelný kontakt s majitelkou našeho bytu, 

která má dvě jedenáctileté děti a právě podstupuje 

chemoterapii, to vše dává člověku perspektivu.  

Aktuálně se v Holandsku máme usazeně – máme kde 

bydlet, Antonín dobře vydělává a já mám za sebou 

úspěšně polovinu studia. Doufáme, že teď na chvíli 

budeme mít od špatných zpráv pokoj a že život půjde 

chvíli pozvolně a „normálně“, což jsem si nikdy 

nemyslela, že bude můj cíl. Co nám v tuhle chvíli 

nejvíc chybí, je příroda, obzvláště kopce. V Bibli jsou 

různé horské vrcholky často dějištěm zásadních 

okamžiků. Věřím, že je to nejen symbolika, která 

vyjadřuje fyzickou blízkost k Bohu, ale také že hory 

jsou ideálním místem k pohledu shora, který nabízí 

lepší ukotvení, lepší pochopení celého obrazu a větší 

uvědomění si své malé role v symbióze celého Božího 

stvoření. A tyhle hory mi ve třiceti třech letech chybí 

jak krajinně, tak psychicky víc, než bych si myslela 

před všemi našimi zkouškami. A tak pozvedám své oči 

k vzdáleným horám, abych se lépe naučila porozumět, 

kdy zkouška může být i pomoc, která přichází od 

Hospodina. 

Inka Jelínek Jurková 

Připravované akce 

So 1. dubna od 16 hod. přednáška J. Beneše Humor 

ve Starém zákoně 

So 22. dubna sborový výlet na Vinařickou horku 

So 13. května setkání rodin s dětmi u sestry Pavly 

Vlkové 

Ne 14. května při bohoslužbě oslavíme Svátek matek 

Pá 2. června Noc kostelů 

So 3. června svatodušní soustředění sboru 

Víkend 10.–11. června sjezd Ohře 

Sborová dovolená 

bude letos v termínu so 29. 7. – pá 4. 8., tj. budeme 

mít pobyt opět zkrácený jen do pátku. Pobývat 

budeme v hotelu Na Stráži, který se nachází mezi 

Rokytnicí nad Jizerou a Jabloncem nad Jizerou. Je to 

horský hotel, nic speciálního tam není, budeme ho ale 

mít pro sebe. V hotelu nejsou prostory pro skladování 

a přípravu vlastních jídel, ani lednice, ale nabízí 

možnost obědů, kdyby tam někdo zůstával a nahlásil 

se večer předem (150 Kč normální / 100 Kč poloviční 

porce). Stránky:  www.hotelstraz.cz . 

Ceny (vč. polopenze)  jsou tyto: 

Dospělí   5 100 Kč 

Děti 14–17 let  4 500 Kč 

Děti 8–13 let  3 900 Kč 

Děti 3–7 let  3 300 Kč 

Děti do 3 let  1 500 Kč 

Dejte sestře Kamile Krucké co nejdříve vědět, kdo se 

chystáte a v jakém složení. Zálohy posílejte prosím na 

sborový účet : 2100242006/2010, var. symbol 0723, 

ve výši 1000 Kč dospělý a 500 Kč dítě. Doplatek pak 

stačí dát v červenci. 

Přemýšlejte o tématech, která bychom měli probírat, a 

modlete se za požehnaný průběh celého pobytu! 

 

Pravidelná setkání 

Neděle 9:15 hod. modlitby, zpívání 

10 hod. bohoslužba s péčí o děti 

 17 hod. mladší mládež 

Pondělí 15 hod. setkání seniorů v Domově pro seniory 

18:30 hod. mužská skupinka online (liché 

týdny) 

Úterý 15:30 hod. ženská skupinka dle domluvy 

Středa 16 hod. sdílení a modlitby 

17 hod. biblická hodina 

20 hod. biblická hodina online jednou za dva 

týdny  

Pátek starší mládež dle domluvy 

 Velikonoční bohoslužby  

Čt 6. 4. Zelený čtvrtek 17 hod. – sejdeme se kolem 

stolu v Komenského síni, připomeneme si poslední 

večeři Pána Ježíše  

Pá 7. 4. Velký pátek 15 hod. – budeme číst pašije  

So 8. 4. sederová večeře 15 hod. ve Slaném  

Ne 9. 4. Hod Boží velikonoční 9 hod.  – bohoslužbou 

oslavíme vzkříšení našeho Pána 

Zpravodaj Nahoru, další zprávy, nedělní kázání, aktuality 

i fotografie naleznete na našem webu 

http://ccshkladno.unas.cz. 
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